CHAPTER 2 الفصل الثاني 
OVERVIEW OF TRANSACTION PROCESSING AND ENTERPRISE RESOURCE PLANNING SYSTEMS
لمحة عامة عن معالجة العمليات ونظم تخطيط موارد المؤسسة
Learning Objectives: الأهداف التعليمية 
1.
Describe the four parts of the data processing cycle and the major activities in each.
وصف الأجزاء الأربعة لدورة معالجة البيانات والأنشطة الرئيسية لكل منها .
2.
Describe documents and procedures used to collect and process transaction data.
وصف الوثائق والإجراءات المستخدمة في جمع البيانات ومعالجتها 
3.
Describe the ways information is stored in computer-based information systems.
وصف طرق تخزين المعلومات على الكمبيوتر باستخدام نظم المعلومات المحاسبية .
4.
Discuss the types of information that an AIS can provide.
مناقشة أنواع المعلومات التي يمكن أن تقدمها نظم المعلومات المحاسبية  .
5.
Discuss how organizations use enterprise resource planning (ERP) systems to process transactions and provide information.

مناقشة كيف تستخدم المنظمة نظم تخطيط موارد المؤسسة لمعالجة العمليات وتوفير المعلومات .
Questions to be addressed in this chapter include:
الأسئلة التي يتعين تناولها في هذا الفصل هي ما يلي :
1. How should I organize the accounting records so that financial statements can be easily produced?
كيف سوف أقوم بتنظيم السجلات المحاسبية حتى يمكن إنتاج القوائم المالية بسهولة ؟
2. How am I going to collect and process data about all of S&S’s transactions?
كيف سأقوم بجمع ومعالجة البيانات حول جميع أنواع التعاملات التي ستقوم بها S&S  ؟
3. How do I organize all the data that will be collected?

كيف سأقوم بتنظيم جميع البيانات التي سيتم جمعها ؟ 
4. How should I design the AIS so that the information provided is reliable and accurate?
كيف سأصمم نظام المعلومات المحاسبي بحيث تكون المعلومات المتوفرة موثوقة ودقيقة ؟ 
5. How can I design procedures to ensure that they meet all government obligations, such as remitting sales, income, and payroll taxes?
كيف يمكنني تصميم إجراءات للتأكد من أنها تلبي جميع الالتزامات الحكومية مثل توريد المبيعات ، الدخل  ، ضريبة الدخل ؟ 
معالجة التعاملات : دورة معالجة البيانات      Transaction Processing: The Data Processing Cycle 

Four Major Steps in the Data Processing Cycle
أربعة خطوات رئيسية في دورة معالجة البيانات 
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1) Data Input مدخلات البيانات 
2) Data Storageتخزين البيانات 
3) Data Processingمعالجة البيانات 
4) Information Outputإنتاج المعلومات 
The first step in processing transactions is to capture the data for each transaction that takes place and enter them into the system.
الخطوة الأولى في معالجة التعاملات هو جمع البيانات لكل المعاملات التي تحدث وإدخالها إلى نظام .
Data Inputمدخلات البيانات 
Data must be collected about three facets of each business activity:
البيانات يجب جمعها حول ثلاثة حقائق لكل فعالية اقتصادية : 
1. Each activity of interest

بيانات مهمة عن النشاط .
2. The resource(s) affected by each activity

الموارد التي تتأثر بكل نشاط .
3. The people who participate in each activity

الأشخاص المشاركون في كل نشاط .
For example, collect the following data about a sales transaction:
على سبيل المثال : جمع البيانات حول عملية مبيعات 
1. Date and time of day the sale occurred . 
تاريخ ووقت حدوث عملية البيع .
2. Employee who made the sale and the checkout clerk who processed the sale. 
الموظف الذي أتم عملية البيع .
3. Checkout register where the sale was processed. 
المسجل الذي عولجت عنده المبيعات.

4. Item(s) sold. 
الأصناف المباعة .

5. Quantity of each item sold . 
كمية كل صنف مباع .
6. List price and actual price of each item sold . 
السعر حسب القائمة والسعر الفعلي لكل صنف مباع .
7. Total amount of the sale

القيمة الإجمالية للمبيعات .
8. For credit sales: delivery instructions, customer bill-to and ship-to addresses, customer name

وبالنسبة للمبيعات الآجلة : شروط التسليم وعنوان الشحن واسم العميل .

For the above example, the activity of interest is the sales activity. A sales activity involves resources of inventory and cash (the company gives inventory and in exchange receives cash). The people who participated in this activity are the salesperson and the customer.
ففي المثال المذكور أعلاه ، أكثر نشاط أهمية هو نشاط المبيعات . حيث أن نشاط المبيعات يتضمن موارد المخزون والنقدية ( الشركة تعطي المخزون وتستبدلها بأخذ النقدية ) . الأشخاص الذين شاركوا في هذه العملية مندوبين المبيعات والعملاء .
Data Storage تخزين البيانات   
A company’s data are one of its most important resources.

أن بيانات الشركة هي واحدة من أهم الموارد لها. 
Accountants need to know how to manage data for maximum corporate use.
المحاسبيين بحاجة إلى معرفة ادارة هذه البيانات من اجل أن تتمتع المنشاة بأقصى منفعة من بياناتها .
Ledgers سجلات الأستاذ 
General ledger contains summary-level data for every asset, liability, equity, revenue, and expense account of the organization.

الأستاذ العام : يحتوي على بيانات ملخصة لكل حساب من حسابات الأصول والالتزامات وحقوق الملكية
 والإيرادات والمصروفات 

Subsidiary ledger records all the detailed data for any general ledger account that has many individual subaccounts.

الأستاذ المساعد : يسجل جميع البيانات المفصلة لأي حساب رئيسي مدون في الأستاذ العام ويحتوي على
 كثير من الحسابات الفرعية الفردية .
These subsidiary ledgers would be used for accounts receivable and accounts payable.
تلك الحسابات في دفتر الأستاذ المساعد استخدمت لحسابات المدينون وحسابات الدائنون 
Accounts receivable subsidiary ledger would record detailed data for customers whom buy products or services on credit.
أستاذ المساعد لحسابات المدينون يسجل البيانات التفصيلية عن الزبائن ومشتري المنتجات أو الخدمات 
التي تتم على الحساب .
The accounts receivable subsidiary ledger would support the accounts receivable general ledger controlling account.
أن حسابات الأستاذ المساعد للمدينون تدعم أو ترتبط بحساب المدينون في سجلات الأستاذ العام 
Accounts payable subsidiary ledger would record detailed data for the individual vendor credit purchases of merchandise or supplies made by the company.
حسابات الدائنون في سجل الأستاذ المساعد يفصل البيانات لكل مورد والناتجة عن المشتريات على
 الحساب من سلع وتجهيزات للشركة  .
The accounts payable subsidiary ledger would support the accounts payable general ledger controlling account.
أن حسابات الأستاذ المساعد للدائنون تدعم أو ترتبط بحساب دائنون في سجلات الأستاذ العام 
Coding Techniquesتقنيات الترميز   
Coding is the systematic assignment of numbers or letters to items to classify and organize them.
الترميز : هو التخصيص المنتظم للأرقام أو الحروف للمفردات (العناصر) من اجل تصنيفها وتنظيمها .
1. With sequence codes, items are numbered consecutively to ensure that there will be no gaps in the sequence.

الرموز المتسلسلة : يتم ترقيم البنود ( العناصر ) بالتتابع للتأكد من عدم وجود في التسلسل الرقمي .
2. With a block code, blocks of numbers within a numerical sequence are reserved for categories having meaning to the user.
رمز المجموعة : تحجز مجموعة من الأرقام ضمن تسلسل عمودي لفئات لها معنى للمستخدم 
S&S had the specific range of code numbers for their following major product categories:
يمكن لشركة أن تحجز سلسلة معينة من الأرقام الرمزية لفئات منتج رئيسي كما هو مبين أدناه

Product Code
Product Type
1000000-1999999
Electric range

2000000-2999999
Refrigerator

3000000-3999999
Washer

4000000-4999999
Dryer
3. Group codes are often used in conjunction with the block code. S&S uses a seven-digit product code number, for example, the group coding technique might be applied as follows

ترميز المجاميع : يستخدم عادة بالاقتران مع رمز المجموعة .فمثلا إذا استخدمت شركة S&S أعداد رمزية مكونة من سبعة أرقام ، يمكن تطبيق تقنية الترميز على النحو التالي :  

Digit Position
Meaning
1-2                                                             Product line, size, style

3
Color

4-5
Year of manufacture

6-7
Operational features

In designing a coding system, the following guidelines will result in a better coding system:
أن عملية تصميم نظام الترميز تتطلب الإرشادات التالية في الحصول على أفضل نظام للترميز .
1. The code should be consistent with its intended use, which requires the code designer to determine the types of system outputs desired by users prior to selecting the code.

ينبغي أن يتطابق الرمز مع الاستعمال المقصود منه مما يستدعي تحيد أنواع المخرجات من قبل المصمم حسب 
رغبة المستخدمين قبل اختبار الرمز .
2. Make sure the code allows for growth in the number of items to be coded.

التأكد من أن الرمز يتسع لنمو عدد الفقرات المراد ترميزها 
3. Make the coding system as simple as possible in order to minimize costs, facilitate memorization and interpretation of coding categories, and ensure employee acceptance
أن يكون نظام الترميز ابسط ما يكون لتقليل الكلفة وتسهيل حفظ وتفسير فئات الترميز وضمان قبول الموظفين له .
Make sure the coding system is consistent:
 (1) with the company’s organizational structure and 
(2) across the different divisions of an organization

بالإضافة إلى ذلك أن نظام الترميز يتضمن ما يلي :

1- التأكد من مناسبة نظام الترميز للهيكل التنظيمي للهيكل التنظيمي 
2- يمثل مختلف أقسام الشركة .

Chart of Accountsدليل الحسابات 
A chart of accounts is a list of all general ledger accounts an organization uses with each general ledger account being assigned a specific number.
دليل الحسابات : هو قائمة بجميع حسابات الأستاذ العام المستخدمة في المنظمة ومع مع كل حساب أستاذ عام يتم استخدام و تعيين عدد معين .
Audit Trail: The accounting data and records should provide a trail starting with the source document that supports the transaction (for example, let’s use credit sales) all the way through to the final posting in the general ledger accounts to the financial statements. An audit trail provides a means to check the accuracy and validity of ledger postings.
مسار التدقيق : يجب على البيانات المحاسبية والسجلات أن توفر مسارا ابتداء من المستند المصدر الذي يدعم العملية ( على سبيل المثال : دعنا نستخدم المبيعات على الحساب ) كل الطرق للوصول إلى الترحيل النهائي في حساب الأستاذ العام للقوائم المالية . يقدم مسار التدقيق وسيلة للتحقق من دقة وصحة الترحيل في الدفاتر .   
In auditing, this technique would be called tracing. In the opposite direction; from the general ledger to the journals and subsidiary ledgers to the source document; this is called vouching for auditors. This is covered in more detail in Auditing Theory and Practice courses.
في التدقيق ، فان هذه التقنية تسمى المسار . وبالمقابل إذا كانت من دفتر الأستاذ العام إلى دفتر اليومية و دفاتر الأستاذ المساعد إلى المستندات أو الوثائق تسمى هذه العملية المراجعة المستندية للمدققين .  تم تغطية هذا الموضوع بمزيد من التفصيل في نظرية التدقيق ومنهج الممارسات . 
Data Processing معالجة البيانات 
Once data about a business activity have been collected and entered into the system they must be processed.

وبمجرد قد تجمع البيانات عن النشاط التجاري وإدخالها إلى النظام يجب أن تتم معالجتها .
Data processing implies the execution of certain procedures, usually involving a series of tasks.
تنطوي معالجة البيانات تنفيذ إجراءات معينة عادة ما تنطوي على سلسلة من المهام .
There are four different types of file processing:
هناك أربعة أنواع من معالجة الملفات 
1. Updating data previously stored about the activity, the resources affected by the activity , or the people who performed the activity
تحديث البيانات : هي البيانات المخزنة مسبقا عن حول النشاط والموارد التي تتأثر بالنشاط والأشخاص الذين 
شاركوا في هذا النشاط .
2. Changing data, such as changing a customer’s address when they move or their credit limit when their financial situation changes

تغيير البيانات : مثل تغيير عنوان العميل عندما ينتقل أو تغيير حدود ائتمانه عندما تتغير ظروفه المالية .
3. Adding data, such as adding a new employee to the payroll master file or database after they have been hired

إضافة البيانات : مثل إضافة موظف جديد لملف كشف الرواتب الرئيسي أو لقاعد البيانات بعد أن تم توظيفه .
4. Deleting data, such as purging the vendor master file of all vendors that the company no longer does business with . 
شطب البيانات أو حفها : مثل إزالة جميع البائعين من ملف البائعين الذين توقفت الشركة عن التعامل معهم .
Periodic updating of data is referred to as batch processing. This approach may be combined with either the offline or online entry of data.
يشار إلى التحديث بشكل دوري اسم معالجة الدفعة . هذا المنهج يمكنه الجمع سواء إدخال البيانات باتصال أو بدون اتصال .

Under the online entry/batch processing method of processing, individual transactions are entered directly into the computer via a terminal as they occur.

في إطار طريقة معالجة (إدخال البيانات على الخط / معالجة الدفعة ) يتم إدخال المعاملات الفردية إلى جهاز الكمبيوتر بشكل مباشر بواسطة أجهزة طرفية عند حدوثها .
Updating as each transaction occurs is referred to as online, real-time processing.
تحديث كل عملية تشير إلى اسم المعالجة الفورية أو التحديث الفوري .
The online entry/online processing method differs from online entry/batch processing in the following two respects:
(1) master files are updated concurrently with data entry and 
(2) a transaction log is produced that consists of a chronological record of all transactions.
طريقة ( إدخال البيانات على الخط /المعالجة المباشرة) تختلف من (إدخال البيانات على الخط / معالجة الدفعة ) في الناحتين التاليتين :
· الملفات الرئيسية يتم تحديثها بالتزامن مع إدخال البيانات 

· يتم إنتاج سجل المعاملات متضمن السجل الزمني لكل العمليات .
Information Outputالمخرجات ( المعلومات ) 
This is the final step in the data processing cycle.
هي الخطوة الأخيرة في دورة معالجة البيانات 
Forms of Information Output أشكال المخرجات ( المعلومات ) 
Documents are records of transaction or other company data, such as checks and invoices.
المستندات : هي إثبات أو تسجيل التعاملات أو بيانات تخص الشركة مثل الشيكات والفواتير 
Documents generated at the end of transaction processing activities are called operational documents to distinguish them from source documents, which are used at the beginning of the process.
المستندات التي تنتج عند نهاية أنشطة المعالجة للمعاملة اسم المستندات التشغيلية لتميزها عن المستندات
 الأولية ( الأصلية ) والمستخدمة في بداية العملية 
Reports are prepared for both internal and external users. We are all familiar with the external reports called financial statements.
التقارير : يتم إعدادها للمستخدمين من داخل المنشاة وخارجها. ونحن على دراية بان التقارير الخارجية
 تسمى بالقوائم المالية .
Information needs cannot always be satisfied strictly by documents or periodic reports. Instead, problems and questions constantly arise that need rapid action or answers. To respond to this problem, personal computers or terminals are used to query the system. For example, it is much easier for a customer service employee to help solve a customer billing problem by looking up the information instead of looking through several different reports.
تتزايد عدم إمكانية تحقيق المعلومات المطلوبة من خلال المستندات أو التقارير الدورية حصريا . وتنشأ المشاكل والتساؤلات باستمرار والتي تحتاج بدورها إلى فعل مباشر أو إجابة آنية . لمواجهة هذه المعضلة يتم استخدام الحواسيب الشخصية والأجهزة الطرفية لسؤال query النظام ، على سبيل المثال انه من الأسهل لموظف خدمة العملاء للمساعدة في حل مشكلة الفواتير للعملاء عم طريق البحث عن المعلومات بدلا من النظر من خلال عدة تقارير مختلفة .
When the queried information is displayed on the computer monitor, the output is referred to as a “soft copy” When it is printed out on paper, it is referred to as a “hard copy.”
عندما يتم عرض معلومات الاستعلام على شاشة كمبيوتر يشار إلى نتائج على أنها نسخة الكترونية وعندما يتم طباعتها على الورق يشار إليها باسم نسخة مطبوعة.
Purpose of Output أهداف أو أغراض التقارير 
There are four main types of financial reports that were covered in Principles of Accounting I & II courses, the balance sheet, income statement, statement of owner’s equity or statement of stockholder’s equity ,and the statement of cash flows. Sometimes a statement of retained earnings is used instead of the statement of stockholder’s equity. These financial statements are used by both external and internal users.
هناك أربعة رئيسية من التقارير المالية والتي تم تغطيتها في منهاج المبادئ المحاسبية 1 & 2 ، وهي قائمة المركز المالي وقائمة الدخل وقائمة حقوق الملكية وقائمة التدفقات النقدية . أحيانا قائمة الأرباح المحتجزة بدلا من قائمة حقوق الملكية . وهذه القوائم المالية تستخدم من قبل المستخدمين الداخليين والخارجيين .

Budgets are used by the management of the firm. Budgets require estimating future revenue/sales, cost, and expenses. This is the operational budget. There are also cash budgets and capital expenditure budgets.
الموازنات :  تستخدم من قبل إدارة الشركة ، الموازنات تتطلب تقدير الإيرادات المستقبلية / المبيعات / التكاليف /
 والمصاريف . وتسمى الموازنات التشغيلية . وهناك أيضا الموازنات النقدية وموازنات المصاريف الرأسمالية . 

Source documents are documents used to collect data about their business activities. Source documents are also used to support the validity of the business activities.
المستندات الأولية : هي المستندات التي تستخدم في جمع البيانات حول أنشطة الإعمال . المستندات الأولية تستخدم أيضا في دعم صحة الأنشطة التجارية .
If paper documents are exchanged with customers or suppliers, data input accuracy and efficiency is improved by using turnaround documents, which are records of company data sent to an external party and then returned to the system as input (e.g., remittance slip).
إذا استبدلت المستندات الأولية الورقية الخاصة بالعملاء أو الموردين ، فسوف تتحسن دقة وفعالية إدخال البيانات باستخدام المستندات المحولة والتي بواسطتها يتم تسجيل بيانات الشركة المرسلة إلى طرف خارجي ثم تعاد إلى النظام كمدخلات . ( ومثال ذلك نموذج التحويلات ).

Computer-Based Storage Conceptsمفاهيم التخزين بالكمبيوتر  
An entity is something about which information is stored (e.g., employees, inventory items, and customers).
الكيان : هو الشيء الذي تخزن عنه البيانات وكأمثلة على الكيانات الموظفون وأصناف البضاعة والعملاء )
Each entity has attributes, or characteristics of interest, which need to be stored. For example, an employee’s hourly rate of pay, unit cost of an inventory item, and a customer’s address.
لكل كيان خصائص أو مميزات مهمة والتي ينبغي تخزينها كمثال على ذلك أجور الموظفين بناءا على معدل الأجر ،
 تكلفة الوحدة لبنود المخزون ، وعنوانين الزبائن . 

Figure 2-3on page 58 provides examples of data storage elements:
الشكل 2-3 في صفحة 58 يزود مثال على عناصر تخزين البيانات :

1. Data values are stored in a physical space called a field. In the figure the fields are Customer number, Customer name, Address, Credit limit, and Balance.
تخزين قيم البيانات في مجال فراغي يسمى حقل .من خلال الشكل الحقل هو رقم الزبون واسم الزبون العنوانين
 وحد الائتمان والرصيد.   

2. A row of fields that contain data about various attributes (values) of the same entity forms a record. In the figure the records are represented by each of the three rows; so there are three records.
يمثل كل سطر قيدا مختلفا يتضمن بيانات متنوعة عن الكيانات ( قيم )من نفس الكيان بحيث يشكل قيد .
 في الشكل يتم تمثيل القيد من خلال الصفوف الثلاثة ،لذلك هناك ثلاثة قيود .
3. The contents of each field within a record are called a data value. Sometimes, not mentioned in this book, the contents of each field are called a specific data element which contains value the data.
يطلق على محتويات كل حقل في القيد قيمة المعلومات . وفي بعض الأحيان لم يرد ذكرها في الكتاب بحيث تسمى محتويات كل حقل عنصر البيانات المحددة والتي تحتوي قيمة المعلومات 
4. In turn, data elements/data value is composed of characters such as letters, numbers, and symbols.

في المقابل تتكون عناصر البيانات / قيمة البيانات من حروف وأرقام ورموز .
5. Related records are grouped to form a file.
تجمع الحقول من بعضها في ملف واحد يسمى ملف .
Two basic types of files exist:

هناك نوعان رئيسيان من الملفات :
· A master file is conceptually similar to a ledger in a manual AIS.
الملف الرئيسي : وهو يماثل سجل الأستاذ العام في النظام اليدوي لنظام المعلومات المحاسبي . 
· The second basic type of file is called a transaction file, which is conceptually similar to a journal in a manual AIS.

النوع الثاني من الملفات يسمى ملف القيود المحاسبية وهو يماثل دفتر اليومية في نظام المعلومات المحاسبي .

An AIS can provide two types of data to help management understand the business and make decisions: financial and nonfinancial data. For example, in a sales transaction, the financial information includes the items sold, quantity, and sales price.  The nonfinancial information may include information about the customer, the time and date of the sale, as well as if the sale were online from a website or in the store.

Enterprise resource planning (ERP) systems are designed to overcome problems as they integrate all aspects of a company’s operations with its traditional AIS.

نظم تخطيط موارد المؤسسة : صممت هذه النظم لتغلب على المشاكل ، حيث تعمل على توحيد أوجه عمليات مع نظام المعومات المحاسبي التقليدي .

A key feature of ERP systems is the integration of financial with other nonfinancial operating data. More sophisticated ERP systems are using tools to integrate external information with their internal information to be more proactive in managing the business.

من السمات الرئيسية لنظم تخطيط موارد المؤسسة هي دمج البيانات المالية مع البيانات الغير مالية . بالإضافة إلى أن أنظمة تخطيط موارد المؤسسة المتطورة تستخدم أداوت لدمج المعلومات الخارجية مع المعلومات الداخلية على أن تكون أكثر فعالية في إدارة الإعمال .



Learning Objective Two





Describe documents and procedures used to collect and process transaction data.


وصف الوثائق والإجراءات المستخدمة في جمع البيانات ومعالجتها








Learning Objective Three





Describe the ways information is stored in computer-based information systems.


وصف طرق تخزين المعلومات على الكمبيوتر باستخدام نظم المعلومات المحاسبية








Learning Objective Four





Discuss the types of information that an AIS can provide.


مناقشة أنواع المعلومات التي يمكن أن تقدمها نظم المعلومات المحاسبية








Learning Objective Five





Discuss how organizations use enterprise resource planning (ERP) systems to process transactions and provide information.


مناقشة كيف تستخدم المنظمة نظم تخطيط موارد المؤسسة لمعالجة العمليات وتوفير المعلومات
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